
Proiect derulat de:

PHOTO
VOICE

VOCEA
CETĂȚENILOR

FĂRĂ
ADĂPOST



PHOTO VOICE
Pagina 3

Introducere

Pagina 5

Vocea cetățenilor
fără adăpost

Pagina 32

Pe scurt despre
Photovoice

Pagina 34

Photovoice cu
cetățeni fără adăpost

Pagina 38

Elementele unui
proces Photovoice

Pagina 42

Pașii procesului



32

Proiectul Vocea cetățenilor fără adăpost este inițiativa CeRe și a Carusel de a

sprijini persoane fără adăpost din București să își facă vocea auzită și de a pune

pe agenda publică tematica lipsei de adăpost. Am folosit organizare comunitară,

advocacy și comunicare publică ca abordări principale, dar, plecând de la

caracteristicile grupului cu care am lucrat, am inclus și un proces care să ne ajute

să depășim barierele de implicare ale oamenilor fără adăpost: PhotoVoice.

PhotoVoice este un proces facilitat, prin care oamenii își fac vocea auzită prin

fotografii și mesaje. Așa cum arătăm mai jos, nu sunt importante numai produsele

finale: fotografiile care vorbesc despre probleme, provocări, uneori și soluții.

Valoros este și procesul în sine care ajută la construirea unei conștiințe de grup,

dezvoltă abilități, crește așteptări și crește stima de sine.

Timp de câteva luni, am lucrat îndeaproape cu 12 cetățeni fără adăpost, despre

care vrem să credem că acum sunt puțin mai puternici. Fotografiile lor au fost

văzute de mii de bucureșteni, în cadrul a trei expoziții montate în spații publice, dar

și de reprezentanții autorităților relevante. Am provocat dezbateri în jurul lor, care

sperăm că, fie și modest, au adus subiectul lipsei de adăpost mai aproape de

agenda orașului.

În paginile următoare povestim despre experiența de lucru cu cetățeni fără

adăpost, prezentăm fotografiile făcute de ei, dar oferim și un ghid de aplicare a

acestei metode, sperând să vă inspire.

introducere
Acest proiect, în care am implicat oameni care vin
regulat la noi la Centru într-un proces Photovoice
este semnificativ în sensul în care, pe lângă
serviciile de bază pe care le oferim, mâncare,
dușuri, mașini de spălat, serviciile de asistență
socială, consiliere vocațională și asistență
medicală și aceste proiecte culturale sunt de o
însemnătate reprezentativă. Prin aceste proiecte
putem să vedem și modul în care persoanele fără
adăpost trăiesc și să înțelegem mai bine contextul
în care se află și să ne apropiem puțin și de lumea
lor, dar în aceeași măsură au și șansa să fie
ascultați.

Florin Păunescu,
Lucrător social și responsabil de
proiecte culturale al Asociației
Carusel, într-un interviu pentru

Radio România Cultural



Pentru mine, fotografiile astea
înseamnă un apel către cei care
ne conduc. Să vadă unde
dormim, cum trăim, cât de
amărâți suntem.

Participant
proiect

Photovoice

VOCEA
CETĂȚENILOR

FĂRĂ
ADĂPOST
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M-am apucat de desen ca să îmi treacă
timpul. Cineva m-a dus la maestrul
Murivale și i-a zis că știu să desenez.
Maestrul mi-a dat niște coli și
instrumente și am făcut 4-5 desene.
După asta m-a chemat și a doua zi, și a
treia zi… A zis că am talent, dar trebuie
să progresez, să desenez mai mult.

Acolo, la atelier, mi se părea că trece
timpul mult mai ușor, că lumea care se
perindă pe acolo îmi era necunoscută:
oameni de artă, cu facultăți, oameni de
la care ai ce să înveți. Mai citeam
despre istoria artei, a desenului,
lucruri pe care nu le-am putut face nici
în închisoare, nici afară până atunci.

Am și vândut câteva.

RADU NICUȘOR MIHAI



Un om fără adăpost care a venit din
ploaie și vrea să se odihnească trebuie
mai întâi să rezolve o problemă
complicată: să își găsească ceva uscat
să se schimbe. De obicei și lucrurile
din bagaj sunt și ele ude – inclusiv
actele, care probabil vor trebui
schimbate. Ca să țin actele uscate, le
țin în borsetă, într-o pungă, dar nici
asta nu face hârtiile să țină prea mult.

ȘTEFAN GORGOVAN

Poza am făcut-o în Craiova, când m-am
deplasat să recuperez certificatul de

naștere. M-au dat decedat. Și-am
întrebat ce e de făcut. Mi-a zis că

trebuie să-i dau altă adresă. Nu mai am
acte de dinainte de Revoluție. Nici

acum nu am reușit.

Craiova s-a schimbat foarte mult de
când am fost ultima oară: oamenii

străzii sunt mult mai puțini decât în
București chiar și cu diferența de
dimensiune. În Craiova pare că

oamenii au găsit soluții.
Nici prin centrul vechi al Craiovei

n-am văzut să fie.

NICU STICLEANU



Pe Calea Victoriei, la CEC Bank. Era
ziua Cecului sau ceva de genul.

Era multă lume, făceau poze. Am zis să
stau și eu să văd ce se întâmplă.

Când era închisă Calea Victoriei, îmi
plăcea să mă plimb în sus și-n josul ei.
Totul era foarte animat, întâlneai la
fiecare pas jongleri, mici spectacole.
Mai goneam plictiseala...

NICOLAE PAȚACHIA



Crăciunul la Carusel – Chiar dacă sunt
mare acum, îmi aduc aminte cum îmi
zicea tata: “vezi că dacă nu ești
cuminte, nu-ți aduce Moșul nimic”.

Îmi aduce aminte de când erammic și
făceam bradul cu mama și tata.
Îmi aduce pace și liniște.

ȘTEFAN GORGOVAN

Poza e făcută noaptea în Cișmigiu,
unde locuiesc de 7 luni de zile. Nu

doresc să dorm la adăpost pentru că se
fură și e mizerie.

În Cișmigiu, viața este foarte grea
deoarece noaptea este extrem de frig
(dorm cu 2 pilote pe mine și un sac de
dormit) și am impresia în fiecare seară
când mă culc, că a două zi nu mă mai
trezesc, deoarece nu știi cine te atacă

noaptea. Noaptea, după o anumită oră,
umblă bețivi, oameni violenți, tâlhari,

violatori… Noroc că sunt bărbat!

Mi s-a întâmplat să mi se fure telefonul
din mâna, dar măcar nu am fost bătut,
nu am fost înjunghiat ca alții. Așa că

mă bag după un placaj și pun o
copertină să fiu acoperit.

E greu în Cișmigiu, că nu îți dă nimeni
o mâncare caldă. Oamenii mai degrabă
aruncă la gunoi decât să îți dea. N-am

mai mâncat o masă caldă
de 4 luni de zile.

RADU NICUȘOR MIHAI



Aici, la cantina de la Griro, se formează
o coadă imensă până se dă drumul. Se
poartă foarte frumos cu amărâții și este

curat, mâncare caldă.

„La Măicuțe”, pe la Chibrit, mai sunt
condiții asemănătoare. Poți să faci și

un duș.

„La frați” am auzit că se poate și locui
o perioadă, dacă ai probleme.

Din ce am auzit, sunt peste 10 locuri
unde se poate mânca civilizat prin

București. Majoritatea sunt ONG-uri,
multe din ele religioase. Însă sunt

foarte mulți oameni care nu cunosc
locurile astea. Depinde cu cine stai,

cu cine vorbești…

ALBERTO NĂSTASĂ



M-am dus în Caracal, de unde sunt, ca
să îmi scot certificatul de naștere.
Orașul s-a schimbat. După 7 seara,
totul închis, n-ai de unde să iei nimic
de mâncare. Până dimineață la 6, am
înnebunit. Și-am zis să imortalizez
momentul.

La evidența populației mi-au spus că
trebuie să merg în Caracal, deși eu știu
că acum legea zice că nu mai trebuie și
poți să-l scoți de oriunde ești. Ammai
și dat 50 de lei acolo să îmi dea
certificatul. Mi l-au dat după 4 ore.

În București, la secția de poliție, m-am
dus cu certificatul și m-au dat afară.
Mi-au zis că-s boschetar. Nici acum nu
am o carte de identitate.

RADU NICUȘOR MIHAI

Asta e pe Calea Moșilor, în parcare -
adăpost pe timpul nopții.
Așternuturile sunt ascunse în altă parte
a orașului ca să nu fie furate. Bagajele
le legăm și dormim cu ele sub cap. E
greu, că nu avem unde să ne ținem
bagajele și de asta mergem cu ele după
noi. O să ajungem să cărăm ca niște
cămile din deșert.

Aici vecinii sunt mai înțelegători... cu
toate că mai e un locatar mai în vârstă
care mi se adresează la modul „băi
boschetare, de ce stai aici?! nu știi că
nu ai voie?”. Eu i-am explicat politicos
că nu facemmizerie și nu se vede ca
stăm acolo. A chemat poliția. Poliția nu
ne-a întrebat dacă avem unde să stăm,
dacă vrem să mergem la adăpost. Ne-a
urat „noapte bună!”. Ambulanța
socială sector 2 trece aproape în
fiecare noapte pe lângă noi fără să ne
întrebe nimic.

ȘTEFAN GORGOVAN



Mulți oameni dorm în triaj, în Gara
Basarab. Sunt zeci de oameni, vagoane
populate. Sunt oameni care nu pot sta
în adăposturi.

Dimineața, înainte să plece trenul, se
dă drumul la căldură vreo 2 ore. Astea
2 ore contează mult pentru oameni,
pentru că e singurul loc mai adăpostit,
unde se pot întinde sau pot să își
încarce telefonul. Unii angajați CFR îi
lasă în pace, chiar le dau câte ceva de
mâncare.

ALBERTO NĂSTASĂ



Am plecat în Spania pentru un trai mai
bun – să am o muncă, să am unde să
locuiesc, să fie ceva stabil, nu ca în
România, unde mă angajează câteva
zile, îmi cer cazierul și mă zboară.
Înțeleg că nu mai au voie să-ți ceară
cazierul decât în cazuri speciale,
dar ce să fac, să le zic nu?

CRISTIAN IONIȚĂ

La Piața Muncii, la o fântână.
Îl cunosc pe om de mult și mi-a cerut
ajutor să se bărbierească și să se spele
pe cap. Se spală la fântână pentru că

nu are unde altundeva în oraș.

NADIA CIOCIARLĂU



Asta e viața oamenilor fără adăpost.
După o zi de alergare după hrană,

bani, prin ploaie, prin astea, ei dorm
unde pică, chiar dacă e un părculeț
foarte vizibil și văzut de camere de

filmat. Poliția e chemată din când în
când, de oamenii din jur, dar după ce
le explic situația, de obicei înțeleg.

Mulți dintre ei mi-au zis că sunt bun de
muncă și că de ce nu muncesc.

Le-am zis că dacă mi-ar da de muncă
și un loc să dorm, aș vrea,

dar așa cine te ia?...

ȘTEFAN GORGOVAN ȘI
NADIA CIOCIARLĂU



În timpul ăla, când mi-am făcut poza,
eram foarte îngândurat. Mă gândeam
ce voi face până mâine ca să mai prind
o zi. Și înăuntru 7000 de zile, și
afară… Seara când mă culc, tot în
Cișmigiu mă culc, tot în boscheți mă
culc. Pârnaia te conservă, dar îți strică
psihicul. Înainte eram foarte calculat,
acummă simt mai impulsiv.

Alaltăieri după-amiază, stăteam liniștit
pe o bancă în Cișmigiu, fumam o
țigară, beam un suc, când trece o babă
pe lângă mine și se miră că „Ia uite, de
unde are bani de țigări și suc?”. Păi, eu
și dacă doar merg pe stradă o zi
întreagă, găsesc 5 lei și îmi iau un suc.
Ce o freacă pe ea grĳa de unde am bani
și pe ce îi dau? Poate am avut baftă să
găsesc de lucru în ziua aia și am nevoie
să mă relaxez după muncă...

RADU NICUȘOR MIHAI

Eram în zona Sala Palatului, unde
dorm de obicei. M-am trezit, că trecea
un grup de puștani care vorbeau tare în
engleză. Mi-am băgat ușor telefonul în

rucsac, să nu-l vadă.

Ammai văzut grupuri din astea, cum se
luau de bătrâni sau aruncau cu apă pe
femei. M-am și luat după ei odată. A

venit Poliția și i-a luat; mie mi-au zis să
stau mai ferit.

Au mai încercat să mă facă la buzunare
noaptea unii, dar dorm ca iepurele.

NICOLAE PAȚACHIA



E o casă părăsită de mulți ani - am
vorbit cu vecinii.

În spate este o cămăruță în stare foarte
bună - acoperiș fără găuri, ferestre

întregi - în care se poate locui. E păcat
că locul stă acoperit de gunoaie, când
acolo ar putea sta oameni care acum

dorm pe unde apucă…

ALBERTO NĂSTASĂ



Sunt de la 11 ani pe stradă, că fugeam
de-acasă. M-am descurcat cum am
putut, am întâlnit mulți ticăloși, dar am
fost și ajutat. Am stat prin multe orașe:
Craiova, Baia de Aramă, Arad, Băile
Herculane, București.

Acum, la 52 de ani, am o soție și 4
copii. E teribil de greu să faci rost de
mâncare, de un pampers, că au nevoi,
cer... Mai ales iarna, când îngheți cum
ieși afară. Însă vreau să-i feresc de
lucrurile prin care am trecut eu.

Primăriile din România ar putea să
scape de oamenii străzii. Dacă i-ar
ajuta cu actele, cu o locuință... și cu
locuri de muncă. Sunt atâția oameni
care pot și vor să muncească.

NICU STICLEANU

Aici e niște cupru. 80 de cenți/kil.
Am reușit să strâng 6 kile de cupru
după o zi întreagă de umblat, deci

4,80 euro. Am plecat pentru o viață
mai bună și n-am găsit-o nici acolo din

cauză că suntemmarginalizați
ca români.

CRISTIAN IONIȚĂ



Eu nu sunt din
București. Am venit
la muncă și apoi am
rămas. Că acasă, ce
să fac ca să trăiesc?

Poza am făcut-o în
Parcul Tineretului,
într-o zi însorită.
Îmi place să mă
plimb în parc, că ai
aer – în centru nu ai
aer deloc.

NICOLAE
PAȚACHIA

Și noi suntem tot oamenii României și merităm o
viață mai decentă, ca a dumneavoastră. Și eu am
dreptul să-mi fac familia fericită. Și eu am dreptul
să muncesc.

PartIcipant
proiect

Photovoice



În funcție de obiectivele pe care

organizatorii împreună cu

participanții și le propun într-un astfel

de demers, tema, și eventual

subtemele, pot să fie mai specifice

sau mai generale.

Dar nu fotografiile sunt rezultatele

cele mai importante într-un proces

Photovoice.

Indiferent de tema aleasă și de

obiectivele fixate, scopul unui astfel

de proces este întotdeauna legat de

creșterea capacității de implicare și a

puterii unui grup de oameni.

Photovoice presupune facilitarea unui

spațiu care să ajute la creșterea

capacității oamenilor de a se exprima

cu privire la situația lor. Tradițional,

Photovoice a fost dezvoltat ca

metodă de lucru cu grupuri

marginalizate, mai puțin obișnuite să

participe la viața publică, mai

degrabă neascultate, care

influențează cel mai puțin deciziile

publice.

O altă intenție e unui proces

Photovoice este de a construi sau de

a crește conștiința de grup și

apartenența la o comunitate. Este un

proces colectiv, în care oamenii

vorbesc despre problemele și

interesele lor, observă faptul că multe

dintre acestea sunt comune și că

dacă au o voce comună se fac mai

bine auziți și înțeleși. Așa cum arătăm

mai jos, pe parcursul procesului,

fotografiile realizate sunt discutate în

grup, în sesiuni care să conducă către

creșterea conștiinței de grup, a

capacității de exprimare, a

conștientizării drepturilor. Evident,

participarea la Photovoice are impact

și la nivel individual, contribuind la

construirea de abilități și la creșterea

stimei de sine.

Păstrând principiile de mai sus, mai

departe un proces Photovoice poate

avea obiective de advocacy, de

comunicare publică sau conștientizare

a publicului, chiar de strângere de

fonduri. Poate fi adaptat pentru

diverse situaţii (evaluarea nevoilor

comunităţii, realizarea unei hărţi a

problemelor, evaluarea unor

programe publice etc.), diverse

grupuri şi diverse domenii (mediu,

sănătate, educaţie etc.).

pe scurt,
despre
PhotoVoice

Photovoice este un proces facilitat prin care participanții vorbesc, prin cuvinte și

imagini, despre problemele lor și ale grupului lor, despre felul în care văd societatea,

despre felul în care se simt în societate. Prin photovoice, oameni obișnuiți devin

fotografi și, prin fotografiile lor, spun ce simt, ce cred că este important, ce ar trebui

făcut în comunitatea lor. Fiecare fotografie este însoțită de povestea sa – un text care

explică și întărește mesajul pe care fotograful dorește să îl transmită.

Participanții la un proces photovoice fotografiază momente sau spații pe care le

consideră relevante pentru tema abordată. Fotografiile realizate sunt prezentate în

grupuri mici, împreună cu povestea care le însoţeşte. Pe baza lor, grupul împărtăşeşte

informaţii şi păreri şi dezvoltă mesaje care să fie transmise apoi publicului. Ulterior,

fotografiile însoțite de mesajul scris sunt prezentate publicului prin expoziţii sau alte

tipuri de evenimente, cărți poștale sau alte produse tipărite sau digitale. Publicul vizat

depinde de obiectivele particulare pe care ni le propunem. Poate să fie format din

decidenți, experți, media, public larg etc.
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După părerea mea, particularitățile
(comunității) persoanelor fără
adăpost față de alte comunități, care
impun adaptarea procesului
Photovoice, ar fi disponibilitatea
redusă și impredictibilă, lipsa
mijloacelor de comunicare,
diversitatea oamenilor și
disponibilitatea emoțională.

Oamenii fără adăpost se luptă
pentru supraviețuire zi de zi. Să
câștigi un ban când nimeni nu te
angajează, să-ți găsești un loc în
care să dormi într-un oraș din ce în
ce mai ostil, să ajungi în unul din
puținele locuri care îți oferă o masă și

CU CE DIFERĂMUNCA
DINTR-UN PROCES
PHOTOVOICE CU ACEASTĂ
CATEGORIE DE PARTICIPANȚI
FAȚĂ DE ALTELE?

eventual să continui negocierea
infinită cu autoritățile pentru a-ți
obține actele de bază ocupă foarte
mult timp, deci nu lasă mult loc
pentru ateliere de fotografie. În plus,
lucrurile enumerate țin mult și de
șansă, de ce noroc ai într-o zi. De aici
impredictibilitatea participării la
ateliere.

Pe lângă faptul că nu știi dinainte
când vor fi oamenii disponibili, dacă
nu am fi folosit telefoane cu cameră
(cu care majoritatea se descurcă
doar la nivel elementar) pentru
realizarea fotografiilor, ar fi fost
imposibil, majoritatea oamenilor
neavând niciun mijloc de comunicare
disponibil. Au fost multe momente în
care îmi venea să dau un email sau
să folosesc alte mijloace electronice
pentru coordonare și a trebuit să mă
ciupesc să revin la realitate.

În ce privește facilitarea atelierelor în
sine, una dintre provocări este

diversitatea uriașă a participanților.
Vorbim de oameni de toate vârstele,
orice gen, care provin din medii
diferite (au participat de la persoane
care au crescut în centre de
plasament la oameni cu studii în
Drept), deci au cunoștințe și
capacități diferite. Și diferențele de
frecvență a participării la întâlniri
afectează lucrul în grup: în cele 5 luni
de lucru, cu unii participanți am
discutat constant, în timp ce cu alții
am avut 4-5 întâlniri. Trebuie să fii
pregătit să lucrezi concomitent cu
începători și avansați pe tot
parcursul activității.

În ultimul rând, trebuie ținut cont că
lucrezi cu oameni abrutizați, care au
fost abuzați de-a lungul vieții de
către necunoscuți și apropiați
deopotrivă. Când te lupți pentru
supraviețuire, devii mai dur. Nu ai
cum să reușești fără să-ți întărești
sufletul într-o măsură, să nu permiți
altora accesul înăuntrul tău. În

condițiile astea, este dificil să te
deschizi în cadrul atelierelor de
fotografie pentru a împărtăși cu
lumea largă perspectiva ta asupra
lucrurilor. Facilitatorul care vrea să
lucreze cu oamenii din această
comunitate trebuie să fie pregătit
pentru un proces lung și anevoios de
câștigare a încrederii. Încredere care
apoi se poate pierde foarte ușor. În
același timp, e nevoie de discreție, de
conștientizarea diferenței uriașe de
putere dintre facilitator și
participanți. Mai mult decât să
respecți limitele personale, ca
facilitator, trebuie să creezi și să
păzești limite sănătoase în numele
participanților.

S-au arătat interesați să-și spună
povestea oameni diverși ca vârste,
educație și mediu de viață. A fost un
grup foarte eterogen, format din oa-
meni cu vârste între 30 și 70 de ani,
unii proveniți din medii instituționa-
lizate, centre de plasament, aflați pe
stradă din anii ‘90, alții care

avuseseră un trai normal, cu slujbe,
case, până ce o serie de întâmplări
nefericite i-au aruncat în stradă.

Pe de o parte, diversitatea a fost
utilă, în același timp, a fost teren
propice pentru conflicte sau
animozități în grup. Au fost 12
oameni în total, însă nu toți au
început în același timp. Pe parcurs
unii s-au retras pentru că nu le
permiteau condițiile să participe,
trebuia să plece că au găsit ceva de
muncă sau am avut pe cineva care
și-a dat seama după câteva ședințe
că totuși nu vrea să treacă tot
procesul. Apoi, am mai pierdut pe
cineva și înainte de expoziție din
cauza unor probleme de sănătate. La
unul dintre ei am fost la spital pentru
selecția fotografiilor.

La înscrierea în proces am avut și
discuții individuale pentru a evalua și
măsura în care există o sensibilitate
pentru exprimarea prin fotografie.

Înainte de a începe sesiunile de
fotografie, am avut o serie de ateliere
și discuții pregătitoare. Abia după o
lună, am oferit participanților
telefoane mobile cu cameră, pentru a
fotografia temele alese de ei înainte.
Am încercat să evit să le spun de la
început că o să avem telefoane ca să
nu fie asta motivația.

Oamenii au fost motivați de
potențialul de a interacționa cumva
cu autoritățile și de a le face
conștiente de situația în care se află.
Au fost interesați și de a atrage
atenția societății, a semenilor lor.

Au fost motivați și de latura
personală, de nevoia de a împărtăși,
de a vorbi despre ei și viața lor.

Pe parcurs, au fost atrași și de lucrul
în grup. Inițial au fost conflicte, dar
pe parcurs au început să aprecieze
întâlnirile și prilejurile de discuție. Au
fost surprinși că eu apreciam unele
fotografii pe care ei nu le considerau
bune. Ușor, ușor le-a crescut
încrederea în ei și au început să vadă
finalitatea proiectului și să creadă în
ea. Sentimentul că se implică în ceva
util, cu un scop, s-a adăugat
motivațiilor inițiale.

Motivația s-a dovedit a fi foarte
importantă, pentru că viața pe stra-
dă e destul de istovitoare și e foarte
ușor să abandonezi un astfel de
proces. Faptul că și-au găsit timpul și

CU CINE AI LUCRAT,
CINE S-A IMPLICAT ÎN
PHOTOVOICE?

PhotoVoice cu cetățeni fără adăpost
Interviu cu Alexandru Palas, facilitatorul procesului

CARE AU FOSTMOTIVAȚIILE
PARTICIPANȚILOR?
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energia pentru fotografii a însemnat
că au avut o dorință puternică. Poate
că mulți se întreabă ce fac toată ziua
oamenii străzii. Să-ți găsești de
mâncare, adăpost de noapte, să te
lupți cu frigul, cu neajunsurile, cu
traume din trecut nu-i deloc ușor. Am
simțit că, pentru cei opt care au
rămas în proiect până la sfârșit,
timpul și energia investite le-au fost
recompensate.

Am observat chiar și crearea unui
spirit de comunitate, după ce, la
început, au existat divergențe, mici
conflicte, așa cum se întâmplă în
orice grup nou creat.

CUMAU FOST
ÎNTÂLNIRILE DE GRUP?

serioase și mai substanțiale, mai ales
după ce au văzut și fotografiile
tipărite.

Pe lângă consumul emoțional pe
care l-a presupus facilitarea
întâlnirilor, au fost și situații atipice
pe care a trebuit să le gestionez. De
exemplu, a trebuit să depanez
telefoane sau să explic lucruri
elementare despre utilizarea
internetului pe telefon. Au fost
situații în care am abandonat
discuțiile despre fotografii ca să
rezolv probleme tehnice.

potriveau bine cu temele discutate
inițial. Cele mai importante teme se
regăsesc în foarte multe fotografii și
atunci, ca să diversificăm, a trebuit
să ghidez puțin selecția.

Selecția a fost individuală, adică am
selectat fotografiile cu fiecare
fotograf individual. A fost mai greu cu
cei cu care au adus foarte multe
fotografii. Unii au venit și cu 200 de
fotografii. Cred că am jucat un rol mai
mare decât indică teoria. Fotografiile
selectate nu au fost 100% inițiativa
lor, în sensul că eu le-am mai atras
atenția asupra unor fotografii care se

rilor. Există și multă frumusețe în ele.
O fotografie care m-a inspirat este
cea în care unul dintre autori ajută o
altă persoană fără adăpost să se
bărbierească lângă o fântână
publică din oraș faptul că acest spirit
de solidaritate poate exista și între
oamenii care se luptă pentru
supraviețuire în fiecare zi îmi dă
speranță că toți suntem capabili de
mai multă empatie și solidaritate.

Rădăcina celor mai multe probleme
este lipsa locuinței lucru care duce
care aduce dificultăți în obținerea și
păstrarea actelor, practic
imposibilitatea de a obține o slujbă.
Apoi, probleme de sănătate și efortul
mare pentru a-și asigura hrana și
cele necesare. În discuțiile avute cu
persoane fără adăpost în ultimii doi
ani lucrul pe care l-au menționat din
nou și din nou a fost obținerea unei
slujbe. Dar cum să menții o slujbă
când nu ai un loc stabil în care să
dormi noaptea, nu ai unde să te speli
și trebuie să vii la lucru în fiecare zi cu
toate lucrurile pe care le deții din
cauză că nu ai unde să le lași?

Dar fotografiile vorbesc despre traiul
văzut din perspective diverse, nu
doar din cel al lipsurilor și nemulțumi-

unii dintre cei din audiență veneau cu
soluții care nu se pot pune în
practică, sau explicau de ce nu se
poate face una sau alta. S-a și văzut
că la a doua expoziție a scăzut din
energie.

Altfel, a fost una din rarele ocazii în
care au simțit că îi ascultă cineva, iar
asta este extrem de important. Au
apucat să își pună păsul într-o sală
plină de oameni.

S-a văzut că își asumă procesul și
produsele sale. Am văzut asta mai
ales când unii dintre fotografi se
exprimau asupra calității unora
dintre fotografii.

Cel puțin la dezbaterea organizată
cu ocazia lansării primei expoziții au
fost foarte însuflețiți de numărul
mare de participanți și de faptul că
au participat multe autorități. Au
vorbit foarte însuflețit și au fost
foarte elocvenți. Se vedea că se simt
ascultați. Totuși, într-un fel a fost și o
retrăire a traumei de o viață, când

CUMA FOST FĂCUTĂ SELECȚIA
FOTOGRAFIILOR PENTRU
EXPOZIȚIE? EXISTĂ UN FIR
ROȘU AL EXPOZIȚIEI?

?CARE AU FOST TEMELE CELE
MAI FRECVENTE REIEȘITE
DIN DISCUȚII ȘI FOTOGRAFII?

CARE AU FOST REACȚIILE
OAMENILOR LA DESCHIDEREA
EXPOZIȚIILOR?

La început era o atmosferă destul de
conflictuală, participanții nu erau
obișnuiți să treacă peste diferențele
dintre ei. Unii dintre participanți mi-
au și zis că nu mai vin dacă mai
participă x sau y. Facilitarea a fost cu
atât mai dificilă cu cât diversitatea
oamenilor a fost foarte mare, iar
stilurile lor de comunicare foarte
diferite. În condițiile astea, la care s-a
adăugat o mare impredictibilitate în

disponibilitatea participanților, am
jonglat cu întâlniri cu grupuri mai
mici, chiar întâlniri individuale și
întâlniri cu tot grupul.

Cumva cei care au rămas, pe parcurs
au început să se obișnuiască unii cu
alții și au trecut peste conflicte. S-a
creat și un soi de solidaritate, după
ce au înțeles că se pot înțelege nu
doar cu cei cu care seamănă și că
pot lucra și cu cei care poate nu au
așa de multe în comun. Din când în
când apăreau situații în care își luau
apărarea unul altuia. A început să se
formeze o oarecare identitate de
grup, și-au ales cumva și un lider
informal.

În discuțiile despre fotografii, aveau
tendința să nu își valorizeze munca.
Când i-am zis cuiva că mi-a atras
atenția o fotografie pe care o făcuse
mi-a zis „a, păi astea sunt numai
niște fiare”. Pe parcurs, și-au
dezvoltat ochiul și modul în care se
exprimă prin imagini. În unele
fotografii a început să se vadă o
perspectivă aleasă anume, o intenție
de a spune ceva. Odată cu evoluția
discuțiilor, pe parcurs au început să
capete mai multă încredere în ei și în
felul în care fac poze. Cum spuneam,
a crescut și încrederea în proiect și în
faptul că rezultă ceva din el. Odată
cu asta, discuțiile au devenit mai
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PARTICIPANȚII: Așa cum menționăm mai sus, Photovoice este o

metodă tradițional dezvoltată pentru a implica persoane aparținând unor grupuri

vulnerabile, mai degrabă nepregătite și neobișnuite să se implice în procese

participative.

Acest lucru face dificilă implicarea unui număr mare de persoane. Din experiența

CeRe, numărul optim de participanți într-un proces photovoice este între 10 și 20

de persoane. Cu un grup mai mic de 8-10 persoane, foarte probabil dinamica va fi

mai puțin participativă și se va pierde din componenta de formare a conștiinței de

grup. În schimb, grupul va fi ceva mai ușor de administrat – lucru foarte important

atunci când lucrați cu persoane care nu au cultura comunicării și a participării. În

același timp, un grup mai mare de 20-25 de persoane va fi greu de gestionat, iar

comunicarea în grup va fi mai dificilă. Discuțiile se pot întinde mult, ceea ce poate

duce la pierderea interesului și a capacității de concentrare a unora dintre

participanți. În cazul unor grupuri mari de participanți, este recomandabil să lucrați

pe serii, sau să alternați discuțiile în grupuri mici cu discuții în grupul mare.

ROLURI: Rolul cheie într-un proces photovoice îi revine facilitatorului – este

persoana care coordonează întreg procesul, ține legătura cu participanții,

facilitează discuțiile și ghidează sesiunile de fotografie. Pentru că relația de

încredere între participanți și facilitator este esențială, este important ca rolul de

facilitator să fie asumat de aceeași persoană pe tot parcursul procesului. Mai ales

dacă lucrăm cu un grup mare, e important ca facilitatorul să primească sprijin de

la un asistent/ co-facilitator.

Pe parcursul procesului, pot fi implicate și alte persoane resursă: de exemplu, un

fotograf care poate să ofere participanților minime cunoștințe de fotografie.

Odată ce fotografiile și mesajele sunt finalizate și selectate, pot fi implicate alte

persoane care preiau sarcinile legate de finalizarea produselor și promovare.

Elementele
unui proces
Photovoice
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SPAȚIUL: Pe de o parte va fi

definit spațiul de fotografie, care este

strâns legat de tema procesului. În

funcție de temă, spațiul de fotografie

poate să fie întreg orașul, satul sau

cartierul, o anume zonă sau incintă.

Apoi, este necesar un spațiu destinat

discuțiilor de grup. Acesta trebuie să

asigure confortul participanților, să fie

un spațiu pe care ei îl consideră sigur și

să aibă minimele dotări necesare

facilitării discuțiilor.

COSTURI: Și costurile variază în funcție de specificul unui proces, de

numărul și particularitățile participanților și de durata procesului. Câteva lucruri pe

care să le luați în calcul:

• Echipa necesară;

• Dacă participanții au sau nu aparate de fotografiat sau telefoane suficient de

bune pentru a face fotografii suficient de bune;

• Costuri de transport pentru participanți, dacă este cazul;

• Costuri de printare a fotografiilor ce urmează a fi discutate. Cel puțin cu unele

grupuri, discuțiile pot să fie purtate pe marginea fotografiilor în format digital.

E bine, însă, să puteți printa măcar o parte dintre fotografiile ce fac obiectul

discuțiilor de grup.

• Costurile necesare pentru organizarea întâlnirilor de grup (consumabile,

gustări, eventuale echipamente);

• Costurile de finalizare a produselor – design, grafică, print și de promovare –

costuri de organizare eveniment, costuri de expediție, costuri de promovare

on-line etc.

DDURATĂ: Durată: Nu există o

durată prestabilită a procesului. În

funcţie de temă, de numărul de

participanți, de capacitatea lor, de

resursele organizatorilor, un proces

photovoice poate dura de la două

săptămâni la un an. Participanții pot

face fotografii într-o singură sesiune

sau pot avea mai multe sesiuni de

fotografie, însoțite de discuții, întinse pe

mai multe luni.

În experiența CeRe, mai ales atunci

când lucrăm cu un grup de persoane cu

abilități reduse de comunicare și

neobișnuite să participe la astfel de

procese, sunt recomandate 8-10 sesiuni

de fotografie, urmate de discuții,

planificate pentru o perioadă de 2-4

luni.
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Aș face o fotografie cu toate persoanele care se
află în dificultate și aș pune-o undeva la vedere.

Participant
proiect

Photovoice

1STABILIREA PROBLEMEI/
TEMATICII, A GRUPULUI ȘI
SETAREA OBIECTIVELOR

Presupunem că înainte de dezvoltarea și planificarea unui

proces Photovoice, ați avut în vedere un scop mai larg, iar

dezvoltarea acestui proces a fost un răspuns pentru acest

scop. Poate că ideea de a folosi Photovoice v-a venit pentru

că vreți să implicați un grup cu care alte metode de

implicare nu funcționează la fel de bine. Poate că planificați

o campanie de conștientizare sau advocacy în care vreți să

aduceți în față vocea celor afectați, iar Photovoice este

metoda cea mai potrivită pentru acest lucru.

De reținut este că Photovoice nu este un scop în sine, ci este

un instrument pe care îl puteți folosi pentru a vă atinge

scopul. Atunci când începeți dezvoltarea unui proces

Photovoice, aveți deja pe agendă o temă. La CeRe am

abordat prin Photovoice teme precum viața persoanelor

fără adăpost, accesul la resurse al comunității de rudari din

Malu Vânăt sau starea de degradare a cinematografului

părăsit din cartier. Pentru a fi potrivită pentru Photovoice,

tema trebuie să fie suficient de largă cât să permită

abordări din diverse unghiuri, trebuie să fie generoasă din

punct de vedere vizual, trebuie să suscite implicarea unui

grup de oameni.

De multe ori, tema pornește de la grupul cu care vrem să

lucrăm, atunci când scopul principal este să sprijinim vocea

unui grup de cetățeni care au mai puține abilități sau

oportunități de participare. În cazurile de mai sus, CeRe și-a

propus să sprijine vocea cetățenilor fără adăpost din

București, pe cea a rudarilor din Malu Vânăt sau pe cea a

cetățenilor dintr-un cartier al Bucureștiului.

Photovoice a fost dezvoltat tocmai ca metodă de lucru cu

grupuri vulnerabile. Deci, pornim de la premisa că membrii

oricărui grup, oricât de neglijat, dificil, lipsit de abilități, pot fi

implicați într-un astfel de proces. Totuși, din experiența

noastră, o serie de precondiții pot face munca mai facilă: o

relație deja construită cu grupul respectiv, capacitatea

organizației (facilitatorului) de a relaționa cu membrii

grupului, un minim confort fizic al participanților (care poate

fi asigurat inclusiv de organizație).

Obiectivele procesului pot fi și ele văzute din mai multe

perspective ce țin de scopul pe care îl aveți. Puteți seta

obiective de advocacy, de conștientizare la nivelul

publicului, de strângere de fonduri. Dacă Photovoice este

parte a unui proces mai larg de cercetare și înțelegere a

Pașii procesului
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unei tematici prin ochii și vocea celor afectați, puteți seta

obiective din această perspectivă.

În cele din urmă, indiferent de scopul procesului, prin

Photovoice urmărim (și) creșterea capacității de participare

a unui grup mai puțin auzit. În această direcție, obiectivele

photovoice pot merge către creșterea coeziunii grupului,

2RECRUTAREA
PARTICIPANȚILOR

Odată cele de mai sus stabilite, pasul următor este

recrutarea participanților – membrilor grupului care vor

participa efectiv la proces. Așa cum arătam în secțiunea

anterioară, din experiența CeRe este preferabil să lucrați cu

un grup între 8 și 20 de persoane.

Principalul criteriu în recrutarea participanților ar trebui să

fie disponibilitatea de a participa. Ei trebuie să știe ce

presupune implicarea lor, de la durata procesului până la

participarea la întâlniri sau la implicarea în evenimentele de

promovare a produselor photovoice.

Un alt criteriu poate fi legat de potențialul de comunicare și

lucru în grup. Acesta însă trebuie privit și din perspectiva

obiectivelor photovoice. Dacă obiectivul vostru este

creșterea capacității participanților, a coeziunii grupului, a

puterii vocii participanților, este evident că nu veți recruta

acele persoane care au deja capacitate și voce – oricât de

mult ar ușura procesul.

În cele din urmă puteți avea în vedere criterii ce țin de

omogenitatea grupului. Din experiența noastră, lucrul cu

persoane care au ceva în comun (vârstă, situație socio-

economică) face comunicarea dintre participanți mai facilă.

În ceea ce privește recrutarea propriu-zisă, în funcție de

context și de disponibilitatea participanților, puteți avea un

proces de recrutare deschis sau unul bazat pe invitații

directe.

Un proces de recrutare deschis presupune o minimă

promovare a procesului, o modalitate de înscriere potrivită

cu capacitatea potențialilor participanți și un proces de

selecție, pentru cazul în care se vor înscrie mai multe

persoane decât puteți acomoda.

Recrutarea pe bază de invitație, presupune să cunoașteți

deja potențialii participanți, să faceți o preselecție și să îi

invitați direct pe cei selectați, rămânând ca aceștia să

accepte sau nu invitația.

Așteptați-vă și la abandon. Acest lucru este cu atât mai

important atunci când vă propuneți să lucrați cu un număr

mic de persoane. Dacă de exemplu vă propuneți să lucrați

cu 8 persoane și doi abandonează pe parcurs, este posibil

să rămâneți cu un grup prea mic. Recomandarea noastră

este să începeți cu cel puțin două persoane mai mult decât

numărul propus, așteptându-vă la posibilitatea ca unii

dintre participanți să abandoneze pe parcurs.
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3INTRODUCEREA
PARTICIPANȚILOR ÎN
PROCES

În cadrul unui atelier introductiv, sau a unei serii de

ateliere, facilitatorul trebuie să aibă în vedere:

• Facilitarea cunoașterii între participanți și inițierea

unei relații și atmosfere de grup;

• Înțelegere procesului de către participanți și revizuirea

pașilor și obiectivelor împreună cu aceștia. În această

fază sunt importante inclusiv discuțiile despre

problema sau tematica abordată. Aceste discuții

creează premisele pentru obținerea de fotografii și

mesaje relevante pentru temă. În plus, este momentul

în care participanții încep să se vadă ca grup cu

interese și probleme comune.

• Familiarizarea participanților cu aparatul de

fotografiat și minime abilități de fotografie. Sunt

recomandate inclusiv jocuri interactive și exerciții care

îi introduc pe participanți în proces.

• Stabilirea și asumare unui calendar și mod de lucru:

frecvența întâlnirilor, durata sesiunilor de fotografie,

modul în care participanții selectează și predau

facilitatorului fotografiile ce urmează fi procesate în

cadrul întâlnirilor de grup.

4SESIUNILE DE
FOTOGRAFIE

Photovoice presupune 8-10 sesiuni de fotografie –

perioade de timp în care participanții fac efectiv

fotografiile. O sesiune de fotografie poate să dureze de la

câteva ore, până la câteva zile.

Cele mai multe dintre sesiuni vor fi individuale – fiecare

participant cu aparatul său de fotografiat (sau telefonul)

face fotografii în ritmul propriu. Pot fi însă introduse și

sesiuni în perechi sau grupuri mici. Acestea sunt mai

complicate logistic, dar facilitează comunicarea între

participanți și discuțiile despre proces și în afara întâlnirilor

de grup.

Pentru a asigura un fir roșu al procesului și mai ales faptul

că va transmite un mesaj coerent, e recomandabil ca cel

puțin unele sesiuni de fotografie să fie tematice. Niște teme

discutate și agreate pot inclusiv să stimuleze imaginația

participanților cu privire la fotografiile pe care le pot face:

ce ar putea să fotografieze, unde, cu cine etc.

După fiecare sesiune de fotografie, participanții selectează

cele mai relevante fotografii ce urmează a fi procesate în

cadrul întâlnirilor de grup. În funcție de dimensiunea

grupului și de durata întâlnirilor, fiecare va selecta un

număr maxim de fotografii.
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5DISCUȚIILE DE GRUP:
PROCESAREA
FOTOGRAFIILOR

Fiecare sesiune de fotografie este urmată de o discuție de

grup pentru procesarea fotografiilor. În cazul în care lucrați

cu un grup mare de participanți, puteți alterna discuții în

grupul mare, cu discuții în grupuri mai mici (3-6

participanți).

Această etapă presupune ca fiecare fotograf să selecteze

câteva fotografii, iar facilitatorul să ghideze o discuție în

jurul acestora. Scopul acestor discuții este conturarea unor

mesaje pe care participanții la proces doresc să le

transmită publicului (așa cum este acesta definit în

contextul întregului proces).

În același timp, această etapă este importantă și din

perspectiva comunicării dintre participanți și a instalării

unei conștiințe de grup, cu probleme și interese comune.

Tot aici, facilitatorul trebuie să aibă în vedere și formarea

de abilități și cunoștințe: capacitatea de sinteză, abilități

de exprimare, înțelegerea unor drepturi. De fapt, discuțiile

din jurul fotografiilor sunt bun pretext pentru discuții în

jurul unor teme relevante pentru grupul cu care lucrați.

Pentru că discuțiile din jurul fotografiilor se vor condensa în

cele din urmă în mesaje de transmis publicului, este

important ca facilitatorul (sau o altă persoană din echipă

care ajută la proces) să înregistreze lucrurile spuse de

participanți și să centralizeze fotografiile într-un fel în care să

ușureze selecția finală și scrierea mesajelor ce vor fi

prezentate publicului.

De asemenea, este util ca măcar o parte dintre fotografii să

printate.

Posibile întrebări pentru ghidarea discuției:

• Ce este în această fotografie?

• Când și unde ați făcut-o?

• De ce ați ales să fotografiați asta?

• Cum vă simțeați atunci?

• Ce ați vrea să transmiteți prin această fotografie? Dar

autorităților, ce ați vrea să le spuneți?

Din experiența CeRe, putem spune că primele discuții vor fi

mai degrabă superficiale, pe parcurs, însă, pe măsură ce

oamenii capătă încredere ele, vor deveni mai substanțiale și

cu un conținut mai divers și mai bogat.

Dacă este cazul, la finalul fiecărui atelier, grupul, împreună cu

facilitatorul, poate să stabilească una sau mai multe teme

pentru următoarea sesiune de fotografie. Acest lucru este

necesar mai ales atunci când facilitatorul observă că unele

teme (dintre cele discutate la sesiunea introductivă) nu sunt

suficient acoperite.
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6SELECȚIA FOTOGRAFIILOR
ȘI DEFINITIVAREA
MESAJELOR

În cadrul procesului trebuie rezervate una-două întâlniri

pentru selectarea fotografiilor ce vor fi prezentate

publicului și pentru finalizarea mesajelor din jurul fiecărei

fotografii. Selecția este o activitate colectivă a grupului. Nu

facilitatorul face selecția, ci doar ghidează participanții,

așa încât fotografiile să fie suficient de diverse și să

acopere cât mai bine problematica dintr-o varietate de

unghiuri. Pentru a ne asigura că fiecare participant se

simte auzit și valorizat, e important ca în selecția finală de

fotografii să fie inclusă cel puțin o fotografie de la fiecare

participant la proces.

Elaborare mesajelor pleacă de la notițele luate în cadrul

discuțiilor de procesare de după fiecare sesiune de

fotografie. După ce participanții fac selecția fotografiilor,

facilitatorul aduce în discuție cele discutate anterior și

grupul, împreună, în echipe mai mici sau fiecare fotograf

individual, face un efort de sintetizare a mesajului fiecărei

fotografii.

7UTILIZAREA ȘI
PREZENTAREA
PRODUSELOR
PHOTOVOICE

În funcție de scopul și obiectivele procesului, dar și de

resursele disponibile, se poate opta pentru prezentarea

fotografiilor și a mesajelor în cadrul unor expoziții (expoziție

fizică sau digitală), cărți poștale, catalog sau în oricare altă

variantă.

Dacă procesul photovoice este parte a unei campanii de

advocacy sau de conștientizare, atunci fotografiile și

mesajele rezultate pot fi utilizate în contextul acestei

campanii și aduse în atenția publicurilor vizate.

Indiferent cum vor fi folosite produsele photovoice, e

important ca fotografii să fie implicați în organizare și

prezenți la eventuale evenimente. În cele din urmă,

photovoice este o formă de autoreprezentare.
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